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دیدگاهآیتاللهجوادیآملی
درموردخطتولیدعمل

آیت الله العظمی جوادی آملی با بیان اینکه مگر چیزی که موجود شد از بین 
می رود، به توضیح خط تولید عمل پرداخته اند.

حضرت آیت الله العظمی جوادی آملی در یکی از جلســه های درس اخلاق با 
اشاره به اینکه خیلی ها به این گمانند که خوب دلی شکسته اند، زهری ریخته 
اند، حقی را ناحق کرده اند و گذشــته و رفته است، فرموده اند: اینها باید بدانند 

که اثر عمل باقی می ماند و از بین نمی رود تا روزی که خود را عیان می کند.
وی با اشــاره به اینکه آدم به خــودش نمی  تواند خیانت کند! گفت: هرگز کار 
از بین نمی  رود، کاری که کرده حرفی که زده زنده اســت. ما همان  طوری که 
عالمانه می  فهمیم این سمّ ضرر دارد، می فهمیم این کاری که کردیم این حرفی 

که زدیم از بین نمی رود، بلکه می افتد در خط تولید.
آیت الله العظمی جوادی آملی مگر چیزی که موجود شد از بین می  رود؟! خاطر 
نشــان کرد: در امور دیگر اثر می کند، از امــور دیگر اثر می گیرد. حرفی زدیم، 
قلب کسی را به درد آوردیم، این گذشت؛ اما چه گذشت؟ مگر موجود، معدوم 
می شــود؟! این وقتی که یافت شد می افتد در خطّ تولید؛ بعد از مثلا دو سال، 

سه سال، چهار سال، پنج سال، اثر تلخش بر می  گردد، دامنگیر ما می  شود. 
وی با تاکید براینکه ممکن نیست کسی حرفی بزند، کاری بکند، بگوید گذشت، 
هیچ نگذشــت! افزود: اینها با نصیحت حلّ نمی شود، این با تحقیق علمی حلّ 
می شود؛ یعنی اگر حوزه، حوزه نهج البلاغه شد، این را می فهمد؛ هرگز نمی  گوید 

گذشت!
آیت الله جوادی آملیبا تاکید بر اینکه چرا آدم دروغگو رســوا می  شود؟ گفت: 
برای اینکه اگر کســی بیست سال قبل حرفی زده، این گذشته؛ اما این حرف 
می افتد در خط تولید، این حرف در فلان شیء اثر دارد، آن شیء در فلان شیء 
اثر دارد، بعد از بیســت سال اثرش بر می گردد؛  معلوم می شود این آقا بیست 
ســال قبل این حرف را زده! هیچ ممکن نیست ما کاری بکنیم، حرفی بزنیم، 

بگوییم گذشت!
برشی از جلسه درس اخلاق، به تاریخ چهاردهم اردیبهشت 1396

ویژه

آخرینجلسهدادگاهتتلوبرگزارشد
آخرین جلسه رســیدگی به اتهامات امیرحسین مقصودلو ملقب به »تتلو« به 

ریاست قاضی افشاری در شعبه ۲6 دادگاه انقلاب اسلامی برگزار شد.
به گزارش ایلنا،  آخرین جلسه رسیدگی به اتهامات امیرحسین مقصودلو ملقب 
به »تتلو« به ریاســت قاضی حجت الاسلام والمسلمین افشاری در شعبه ۲6 
دادگاه انقلاب با حضور مستشــار دادگاه، وکیل متهم، خانواده متهم و نماینده 

دادستان برگزار شد.
در ابتدای جلســه قاضی حجت الاســلام والمسلمین افشــاری اتهامات را به 
امیرحسین مقصودلو تفهیم کرد و به متهم گفت در این جلسه آخرین دفاعیات 

خود را بیان کند.
پس از تفهیم اتهام متهم، نماینده دادستان در جایگاه قرار گرفت.

نماینده دادستان خطاب به متهم گفت: بیشتر مخاطبان شما جوانان و نوجوانان 
بودنــد و تحت تاثیر موادمخدری که مصرف می کردید و آن را ترویج می دادید 

قرار می گرفتند.
متهم پاسخ داد: قصدم ترویج موادمخدر نبود، می خواستم برای کسانی که آلوده 
به مشــروبات الکی و مواد مخدر هستند جایگزین گیاهی معرفی کنم تا ضرر 

کمتری داشته باشد که این اشتباه بوده و اشتباهم را می پذیرم.
تتلو سپس در پاسخ به سوال نماینده دادستان که چرا صفحه اینستاگرام شما 
بســته شد، گفت: در یک استوری اینستاگرام از خانم های 1۵ تا ۲۰ سال برای 
ساخت ویدیوی یکی از آهنگ ها دعوت شد که طبق قانون اروپا این موضوع را 

کودک آزادی تلقی کردند و صفحه  را بستند.
متهم در دفاعیات خود مجددا اعلام کرد: قطعا اشــتباهاتی داشتم و خیلی از 
رفتارهای من اشتباه بوده است. به خاطر اشتباهاتی که داشتم معذرت خواهی 

می کنم.
قاضی افشــاری خطاب به متهم گفت: چه تضمینی اســت که اشتباهات شما 
مجددا تکرار نشود؟ شــما در گذشته هم ابراز پشیمانی کردید، ولی مجدد به 

کار خود ادامه دادید.
متهم پاسخ داد: آموزش مناسبی ندیدم و اشتباه کردم!

پس از اخذ دفاعیات متهم، نماینده دادستان اعلام کرد با توجه به کیفرخواست 
صادره، مستندات موجود در پرونده و اظهارات متهم تقاضای رسیدگی و صدور 

حکم عادلانه را دارم.
پس از اظهارات وکیل و اخذ دفاعیات متهم، قاضی افشــاری گفت: با توجه به 
اخذ آخرین دفاع و پایان رسیدگی به اتهامات امیرحسین مقصودلو پایان جلسه 

رسیدگی را اعلام می کنم و در موعد قانون رای صادر خواهد شد.

عدلیه

پیشنهادمحمدمهاجریبهشوراینگهبان
فعال سیاسی اصولگرا خطاب به شورای نگهبان گفت: حسن روحانی را به یک 
مناظره تلویزیونی دعوت کنید و هر 1۲نفرتان جواب های کوبنده به اظهارات 

او درباره ردصلاحیتش بدهید.
محمد مهاجری فعال سیاســی اصولگرا در کانال تلگرامی خود نوشــت: نظر 
به اینکه آقای حســن روحانی ادعا هایی درباره رفتار شــما بــزرگان درباره 
ردصلاحیت خــود در انتخابات اخیر مجلس خبرگان مطــرح کرده، او را به 
یک مناظــره تلویزیونی دعوت کنید و هر 1۲نفرتــان جواب های کوبنده به 

اظهارات او بدهید.
اگر در برابر ســخنان مستحکم و مستدل شما حرفی برای گفتن نداشت که 
درس عبرت خواهد گرفت و برای همیشــه سکوت خواهد کرد و تاریخ ایران 

زمین این پیروزی شورای نگهبان را جشن خواهد گرفت.
اما اگر به شــیوه مناظره با قالیباف و رئیســی در سال های 1396و 1۴۰۰ به 
حرف های شــما پاسخ داد و مخاطبان تلویزیون، زبانم لال حق را به او دادند، 
شــما اعلام کنید بخاطر همین نحوه حــرف زدن ردصلاحیتش کرده اید! در 
این صورت هم، تاریخ پیروزی شــما را ثبت خواهد کرد. نگذارید قضیه بیخ 

پیدا کند.
ایام ردصلاحیت نخبگان و خبرگان، مستدام

نگرانیرسولجعفریانازبروزفاجعهمهاجرت
یک اســتاد دانشگاه با انتشار توئیتی از مهاجرت دانشجویان نخبه به خارج از 

کشور ابراز نگرانی کرد.
رســول جعفریان، استاد دانشگاه و پژوهشگر تاریخ در شبکه اجتماعی ایکس 
نوشــت:  یکی از استادان با سابقه دانشگاه شریف می گفت، از بین خوب های 
دانشگاه ما، از دانشجویان کارشناسی، بالای نود درصد از کشور می روند. این 
فاجعه اســت و ای کاش درست نباشد. یک دانشجوی باهوش، کار صدها نفر 
را انجام می دهد. کاش می شــد اینها را وصل به مراکز علمی داخل کرد که با 

شرایط ما نمی شود.

خبرمهمشوراینگهبانبرایکاندیداهای
دوردومانتخابات

طحــان نظیف گفت: ســاعت 1۴ امروز )چهارشــنبه( آخرین مهلت معرفی 
نمایندگان کاندیداها اســت که نامزدها می توانند از طریق مراجعه به سامانه 

داوطلب، آنها را معرفی کنند و این مهلت قابل تمدید نخواهد بود.
به گزارش خبرگزاری صدا وســیما، هادی طحان نظیف ســخنگوی شورای 
نگهبان گفت: براســاس ماده 6۸ قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی این 
امکان برای نامزدها وجود دارد که نمایندگان خود را برای حضور در شــعب 
اخذ رأی معرفی کنند. طحان نظیف افزود: بر این اســاس علاوه بر مجریان و 
ناظران نمایندگان کاندیداها هم از ابتدای فرایند رأی گیری تا انتهای فرایند 

یعنی تا شمارش آراء در شعب اخذ رأی می توانندحضور داشته باشند.
وی ادامه داد: این امکان از طریق ســامانه داوطلب که نشــانی آن در اختیار 
نامزدها قرار داده شــده فراهم شده و نامزدها می توانند از طریق این سامانه 
نمایندگان خودشــان را معرفی کنند، البته ثبت نام چند روزی است که آغاز 

شده و از طریق پیامک به داوطلبان هم اطلاع رسانی شده است.
سخنگوی شورای نگهبان تصریح کرد: ساعت 1۴ امروز )چهارشنبه( آخرین 
مهلت معرفی این نمایندگان اســت که نامزدها می توانند از طریق مراجعه به 

این سامانه آنها را معرفی کنند و این مهلت قابل تمدید نخواهد بود.

سوشیال

انتقادنمایندهمحلاتازنمایندگانمجلس:
برخیچندشاسیبلندگرفتند

ومیگویندضدفسادند
نماینده محلات گفت: من همیــن الان هم می گویم باید 
تکلیف شاسی بلند ها مشخص شود. باید اسامی کسانی که 
خودرو گرفتند مشــخص شود؛ برخی نه یکی، بلکه چندتا 

شاسی بلند گرفته اند، اما می گویند ضد فساد هستیم؟
علیرضا سلیمی نماینده محلات در مجلس شورای اسلامی 
درباره عملکرد مجلس یازدهم گفت: مجلس یازدهم به نظر 
من در حوزه تقنین خوب عمل کرده است. دیدید که مقام 
معظــم رهبری هم از مجلس یازدهم در حوزه قانونگذاری 
تقدیــر کردند. ما در مجلس یازدهــم 1۲۵ قانون تصویب 
کردیــم که ۲۵ قانــون آن مادر بود، امــا در حوزه نظارت 

ضعیف بودیم.
به گزارش تسنیم، ســلیمی با بیان اینکه باید در مجلس 
دوازدهم نقاط قوت مجلس یازدهم را تقویت و نقاط ضعف 
آن را پوشش بدهیم، گفت: البته اینکه می گویم در مجلس 
یازدهم نظارت ضعیف بود به معنای آن نیست که نظارت 

تعطیل بود نظارت به اندازه کافی نبود.
وی در ادامــه با اشــاره به ترکیب هیات رئیســه مجلس 
دوازدهم افزود: اولاً تعدادی از نمایندگان جدید هســتند و 
تعدادی از اعضای هیئت رئیســه قبلی هم رای نیاوردند. 
بخش زیادی از نمایندگان جدید الورود هستند و این ها باید 
تصمیم بگیرند. سلیمی در ادامه با اشاره به کارکرد سامانه 
شــفافیت خاطر نشان کرد: برای اینکه تعداد آرا را بررسی 
کنید. شما باید بررسی بکنید به مردم گزارش بدهید. وقتی 
کسی در صحن و کمیسیون ها حضور منظم ندارد این یک 
نوع فساد اداری است. فساد سیاسی هم هست. آیا این فساد 
منشاء فســاد اقتصادی می شود یا نمی شود؟ چون اگر من 
درســت ریل گذاری نکنم موجب فساد در بیرون می شود. 
منی که زمینه ســاز فساد هســتم می توانم روی پرچمم 

بنویسم مبارزه با فساد؟
وی با تاکید بر اینکه همین الان هم می گویم باید تکلیف 
شاسی بلند ها مشخص شود و باید اسامی کسانی که خودرو 
گرفتند مشخص شــود، گفت: برخی نه یکی، بلکه چندتا 
شاســی بلند گرفته اند، اما می گویند ضد فســاد هستیم؟ 
می گویند من عدالتخواه هســتم و با فساد مبارزه می کنم! 
می گویند انقلابی هســتیم کدام انقلابی؟ یکی از الزامات 

انقلابی گری اخلاق و ادب است.
وی با بیــان اینکه انقلابی گری یعنی مــردم داری. یعنی 
شفافیت. تاکید کرد: فردی که مطالعه نمی کند و در طرح ها 
و لوایــح نظری نــدارد چطور می تواند بگویــد که انقلابی 
هستم؟ انقلابی گری یعنی طرف مطالعه بکند پژوهش بکند 

و تحقیق بکند و فعالانه در مجلس حضور داشته باشد.

نوباوهخبرداد
دخالتمشاورانمجلسقالیباف

دربودجه
نماینده تهران در مجلس گفت: مشــاوران رئیس مجلس 
هر بودجه ای را بررســی می کنند، می آینــد و می روند و 
اینقدر طــول می دهند که نماینده به چیزی رأی می دهد 

که نمی خواهد.
بیژن نوباوه، نماینده تهران در گفت وگو با ایرنا در خصوص 
اعمال نفوذ مشاوران محمدباقر قالیباف در میان نمایندگان 
مجلــس گفت: دولــت برمبنای تجربه لوایح را به شــکل 
متعادل می بندد. نماینده ممکن است در مواردی مخالفت 
کند، اما این تعادل می تواند هم نظر دولت و هم مجلس را 
تأمین کند. اما در بســیاری از مواقع می بینیم دست هایی 
بیش از مطالبات نمایندگان در کار است یعنی افرادی که 

نمی خواهم اسم ببرم مشخصا در بودجه دخالت می کنند.
وی ادامه داد: مشــاوران رئیس مجلس هــر بودجه ای را 
بررســی می کنند نمی دانم این موضوع قانونی است یا نه؟ 
می آینــد و می روند و اینقدر طول می دهند که نماینده به 
چیــزی رأی می دهد که نمی خواهد. اینجا قدرت و اختیار 
نماینده است که ســلب می شود و این خطر است. من در 
سه دوره ای که در مجلس بودم متاسفانه این را دیدم. خیلی 
مواقع با آن ها برخورد کردم و مقابل آن ها ایســتاده ام باید 

همه نمایندگان در مقابلش موضع داشته باشند.
وی در پاســخ به سوالی درباره برون رفت از تفویض قدرت 
از نمایندگان به رئیس مجلس که به نوعی آســیب است 
گفت:گاهی افرادی که به عنوان مشــاور در مجلس دائما 
رفــت وآمد می کنند و در میان نمایندگان می نشــینند و 
این ها تصمیم سازی و فکرسازی و رای سازی می کنند. یک 
نفر را می خواهی رای بدهی این ها هســتند که می گویند 
به چه کســی رای بدهند و به چه کسی رای ندهند. قول 
می دهنــد که فلان کار را برای شــما می کنیم فلان وام را 

می دهیم در حوزه انتخابیه تان فلان کار را می کنیم.

انتقادنمایندهبنابازوزیرارتباطات:
اینترنتدرپاکستانوافغانستان

ازمابهتراست
نماینده بناب در خصوص فروش فیلترشکن ها، گفت: یکی 
از ســوالات محوری ما فیلترشکن ها خواهد بود که دست 
چه کسانی اســت و چه کسانی از فروش آن سود می برند 
که باید برای همه شفاف شــود. به گزارش شفقنا، محمد 
باقری بنابی، عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای 
اسلامی با بیان اینکه با فروش فیلترشکن ها عملا به مردم 
یــاد دادیم که می توانند خلاف کننــد، گفت: پلتفرم های 
خارجی را در حالی فیلتر کردند که عملا 9۰ درصد مردم 
از فیلترشــکن استفاده می کنند. باقری بنابی، در خصوص 
وضعیت اینترنت، اظهار داشت: در ایران اسلامی برای اینکه 
زیرساخت های فرهنگی را درست نکردیم، جریانی به دنبال 
کنترل اینترنت و سرعت آن است. این جریان درحال حاضر 
در دولــت و مجلس حضــور دارد و به خاطر اینکه بتوانند 
مثــلا مردم را دیندار نگه دارند، این محدودیت ها را اعمال 
می کنند. وی ادامه داد: مــا به وزیر ارتباطات تذکر داده و 
تذکر خواهیم داد خصوصا در مجلس دوازدهم اولین سوال 
ما از وزیر ارتباطات در خصوص برنامه هایش برای سرعت 
اینترنت کشــور خواهد بود. چرا کــه وضعیت اینترنت در 
کشور هایی مثل عراق، افغانستان و پاکستان به مراتب از ما 
بهتر است. نماینده بناب در خصوص فروش فیلترشکن ها، 
گفت: یکی از سوالات محوری ما فیلترشکن ها خواهد بود 
که دســت چه کســانی است و چه کســانی از فروش آن 
ســود می برند که باید برای همه شفاف شود. پلتفرم های 
خارجی را در حالی فیلتر کردند که عملا 9۰ درصد مردم از 
فیلترشکن استفاده می کنند و مشخص است چه کسانی از 
این فیلتر کردن سود می برند؛ بنابراین مردم هم باید بدانند 
این سود به جیب چه کسانی می رود. وی تصریح کرد: ما با 
فیلترینگ عملا به مردم اعلام کردیم که می توانند خلاف 
کنند و به آن ها یــاد دادیم که علاوه بر فضای مجازی، در 
جا های دیگر هم می توانید خــلاف کنید. باقری بنابی در 
خصوص تاســیس دفاتر و مراکــز پلتفرم های خارجی در 
داخل کشور اظهار داشت: با توجه به تحریم ها امکان انجام 
دادن این کار وجود نــدارد و هیچ وقت این اتفاق نخواهد 

افتاد و باید تجدید نظری در سیاست ها اعمال شود.

مجلس

استاد حوزه علمیه قم گفت: در اسلام 
خون دارای حرمت است ولو صاحب آن 
مجرم است، در موارد استثنایی شریعت 
اجازه ریختن خون را داده است آن هم 
با سختترین شرایط که لحاظ و رعایت 

آن کار هرکسی نیست.
حجت الاسلام والمسلمین هادی سروش در 
گفت وگو با شــفقنا اظهار داشت: قضاوت و 
داوری براساس دریافتهای دینی ما از متون 
بسیار متقنی که در دست داریم امر مشکل و 
سختی است و طبیعتا این مشکل و سنگینی 
بــار قضاوت و داوری به تنهایی از عهده یک 
انسان به نام »قاضی« برنمیآید و باید رسانهها 

و افکار عمومی به کمک او بیایند.
وی افزود: به همین خاطر فقه ســختترین 
شــرایط را برای قاضی در نظر گرفته است 

از جمله اینکه باید »درحد اجتهاد« باشد.
حجــت الاســلام ســروش افــزود: از نظر 
مخاطراتی که ممکن اســت قاضی را تهدید 
کند، فقه دستوراتی داده است از جمله اینکه 
نباید قاضی جای نامناسبی بنشیند تا به او 
آســیبی وارد شود و بر اثر این آسیب نتواند 

درست قضاوت کند.
وی بیان داشــت: در مورد صدور حکم نیز، 
قاضی با یکســری موانعی مواجه اســت که 
باید تمام آن موانع را بدون آسیب پشت سر 

بگذارد تا بتواند حکم بدهد.
حجت الاسلام سروش به قاعده »درء« اشاره 
کرد و افزود: براســاس این قاعده که گرفته 
شده از بیان رسول خداست که فرمود: »ادرء 
الحدود بالشبهات«، هرگونه شبهه و شک در 

هر مرحلــه ای از مراحل قبل از اجرای حکم 
و حتی اجرای حکم نسبت به متهم یا مجرم 

مانع از اجرای حکم و مجازات خواهد شد.
وی تاکید کرد: در اجرای کلی حدود شرعی، 
کوچکترین شــبهه ای مانــع از اجرای حد 
می شود، حدود ســنگین مانند اعدام هم با 
کمترین شــبهه ای قابلیت اجــرا را نخواهد 

داشت.
این استاد حوزه علمیه با اشاره به حساسیت 
های فقه در زمینه اجرای حدود سنگین به 
روایتی از شیخ کلینی و شیخ طوسی اشاره 
کرد و گفت: در زمینه اجرای حدود سنگین، 
نخبگان و کارشناســان حقوقی، رســانه ها 
و افکار عمومی حســاس هستند و اگر یک 
قاضی در پرونده ای حکم به مجازات سنگین 
داد که از نظر کارشناسان فقه و حقوق قضا، 
رســانه ها و افکار عمومی قانع کننده نباشد، 
علاوه بر اینکه حقی را از بین برده است تمام 
شــئون عدالت در آن رعایت نشده و باعث 

تنفیر می شود.
وی گفت: احکام ســنگین نه تنها برای فرد 
محکوم و خانواده او بلکه برای افکار عمومی 
و جامعه و بلکه بالاتر برای دین خدا سنگین 
است. براساس قاعده تنفیر، هرچیزی که در 
احکام شــریعت اجرای آن باعث نفرت افکار 
عمومی نسبت به دین شود اجرای آن دین را 

تهدید می کند و لذا باید متوقف شود.
وی بیان داشــت: شــریعت و فقه در هیچ 
کجــا نگفته اجرای حکم باید مخفی صورت 
بگیرد. امروز وقتی قاضی پرونده ای را بررسی 
می کند قضــاوت او در معرض افکار عمومی 

قرار می گیرد. یکــی از مجازات هایی که در 
قانون اســت »رجم« اســت که به درستی 
سالهاســت که انجام نمی شود چون  قاعده 
تنفیر مد نظر قرار گرفته اســت. در جوامع 
و شرایطی که امکان انجام رجم بدون آسیب 
اجتماعی، روانی و شخصیتی وجود داشته از 
مردم دعوت می کردند که حضور پیدا کنند 
برای اجرای حکم رجم و این نشان می دهد 
که شــریعت در بحــث قضا پنهــان کاری 

نمی کند.
وی ادامه داد: تمام مراحل رسیدگی پرونده 
توســط قاضی تا اجرای حکــم در معرض 
دید افکار عمومی و رســانه هاست. طبیعتا 
اینکه شریعت و فقه اســلامی در این مورد 
آشــکاربودن را امضا کرده اســت، نشان از 
این اســت که باید همه ببینند و خواسته یا 

ناخواسته این حکم را تائید کنند.
وی درباره جلوگیری از اشتباهات احتمالی 
در زمینه صدور احکام ســنگین گفت: این 
دو راهــکار دارد؛ راهکار اول مربوط به درون 

شبکه قوه قضائیه است. 
رئیس قوه قضائیه از دادگاه انتظامی قضات 
خواسته بدون چشم پوشی و بلکه موشکافانه 
تمام رفتار قضایی قضات را زیرنظر داشــته 
باشند و با تخلفاتی که ممکن است در میان 
قضات وجود داشــته باشد به صورت جدی 
برخورد کند. راهکار دوم که می تواند خیلی 
موثر باشــد، افکار عمومی است که خود را 
در فضــای مجازی و فضای حقیقی نشــان 
می دهــد. ایــن را قوه قضائیــه باید محترم 
بشمارد. اگر افکار عمومی به سمت و سویی 

رفت و اشــتباه می کند به صورت مستدل و 
منطقــی افکار عمومــی را قانع کند. بخش 
دیگر، رســانه ها هســتند. اینجا رسانه ها 
باید به کمک افکار عمومی آمده و منعکس 
کننده نظرات کارشناســان بیــرون از قوه 
قضائیه باشــند. طبیعتا رسانه باید بلندگوی 
صادقی باشــد که نظرات کارشناسان را هم 
به جامعه برای بیدارشدن منتقل کند و هم 
به مســئولان قضایی برای ایجاد حساسیت 

نسبت به آنچه اتفاق می افتد منتقل کند.
 در مــورد جایگزینــی مجــازات در احکام 
ســنگین بیان داشــت: در حق الناس و در 
موارد قصاص صاحــب دم )خون( می تواند 
ببخشد اما در حق الله، فقه اسلام این اختیار 
را به حاکم شــرع یا مجتهد جامع الشرایط 
داده تا ببخشــد. قرآن در عین اینکه حکم 
قصاص یا شــلاق را تعیین می کند بلافاصله 
در همان موارد حق الناس هم توصیه به عفو 
و بخشــش می کند و در همان آیات داریم 
که می فرماید: »اگر شما ببخشید اجرتان با 

خداست«.
وی خاطرنشــان کرد: در همین موردی که 
ممکن اســت عفوکردن خطا باشد و سبب 
جســارت مجرم شــود باید همین را هم در 
معرض افــکار عمومی قــرار داد. اگر افکار 
عمومی عفو در جرایم سنگین را هضم کند، 

عفو در جایگاه خود انجام شده است.
آقای سروش در پایان به قضات توصیه کرد: 
در مورد انســان حتی انســان تبهکار گفته 
می شــود دارای کرامت ذاتی است. در عین 
حال که مــا باید با جرم مواجه شــویم اما 
زیباست قضات در عین حفظ امنیت جامعه 
تلاش کنند به کرامت انسان هم توجه کنند 

و حرمت دم )خون( هم محفوظ بماند.
وی خاطرنشــان کرد: اگر احــکام اعدام در 
حدی قرار گرفت که مورد شــگفتی جامعه 
و افکار عمومی شــد، باید مســئولان یک 
تجدیدنظــر و نگاه وســیعی بــه آنچه ارائه 

می کنند داشته باشند.
در اســلام خــون دارای حرمت اســت ولو 
صاحب آن مجرم اســت، در موارد استثنایی 
شریعت اجازه ریختن خون را داده است آن 
هم با سخت ترین شرایط که لحاظ و رعایت 
آن کار هرکســی نیست. وی ادامه داد: مثلا 
کسی با یک قطعه شعری یا کتابی که نوشته 
یا ســخنرانی که کرده، می خواهیم بگوئیم 
او مرتد اســت و باید اعدام شود، اینجا ابتدا 
باید تامل کرد که ارتداد چیست؟ آیا صرف 
خواندن یک شعر، صرف سخنرانی یا نوشتن 
کتاب، ارتداد شــخص ثابت می شود؟ وقتی 
اینهــا را کنار هم می گذاریــم به این نتیجه 
می رسیم که خون حرمت بسیار بالایی دارد.

با جمعی فرهنگیان  رئیس قوه قضائیه 
و  نمونه سراسر کشور دیدار  معلمان  و 

گفت وگو کرد.
به گزارش ایســنا بــه نقل از قــوه قضائیه، 
اژه ای  والمســلمین محسنی  حجت الاسلام 
در نشســت با جمعی فرهنگیان و معلمان 
نمونه سراســر کشور، طی ســخنانی گفت: 
حرمت مراکز آموزشــی و فعالان آن اعم از 
دانش آموزان و معلمــان و فرهنگیان، حتماً 

باید حفظ شود؛ همانطور که حریم خصوصی 
آن ها نیــز باید حفظ گردد؛ شکســتن این 
حرمت و این حریم از هیچ شــخص و هیچ 

بخشی قابل قبول نیست.
محسنی اژه ای در بخش دیگری از اظهاراتش 
با اشــاره به برخــی نکات مطرح شــده در 
جلسه در مورد ورود ضابطین برای بازداشت 
محکومیــن به داخل مدرســه گفت: بر قوه 
قضائیه، ضابطین دستگاه قضا و دستگاه های 

امنیتی فرض است که حرمت و حریم مراکز 
آموزشــی و اعضای آن را پاس بدارند؛ قطعاً 

تردیدی در این مقوله وجود ندارد.
محسنی اژه ای با اشــاره به پرونده هایی که 
در دیــوان عدالــت درخصــوص معلمان و 
آموزش وپرورش مطرح اســت، گفت: وزارت 
آموزش وپــرورش نمایندگانی را معرفی کند 
تا به پیگیری دادخواســت هایی بپردازند که 
درخصوص مقولات مرتبط با آموزش وپرورش، 

تسلیمِ دیوان عدالت اداری می شوند. رئیس 
قوه قضائیه با اشاره به پیشنهاد مطرح شده 
در جلسه ناظر بر تجیهز هنرستان ها از طریق 
عواید و منابع حاصل از اموال تملیکی، گفت: 
در این حوزه، اختیار عمل با دولت است، اما 
چنانچه قوه قضائیه بتواند کمکی ارائه دهد، 
حتماً دریغ نخواهیم کرد چرا که همانطور که 
تاکید کردم ما هزینه کرد در آموزش وپرورش 

را به مثابه سرمایه گذاری تلقی می کنیم.

زهرا  مرحــوم  بزرگداشــت  همایش 
شــجاعی برگزار شــد و شهیندخت 
مــولاوردی و محمدتقی فاضل میبدی 
از جمله سخنرانان این مراسم بودند که 
در خصوص حقوق شرعی و قانونی زن 

سخنانی ارائه کردند.
به گزارش جماران، شهیندخت مولاوردی در 
این نشست طی سخنانی با عنوان »استیفای 
حقوق شرعی و قانونی زنان در همه عرصه ها؛ 
الزامــات و چالش هــا«، گفــت: در بحث از 
»زنان« باید از همه زنان سخن  گفت و برای 
حق همه زنان کوشید. از حق نگذریم در این 
سال ها برخی سهم به سزایی در جریان سازی 
و جلب توجهات به مســائل و مطالبات تمام 
گروه های زنــان)و نه فقط گروه یا گروه های 
خاص( داشته اند که بدون تردید سرکار خانم 
شجاعی از آن جمله است. مولاوردی تأکید 
کرد: واقعیت آن  اســت که پاره ای از احکام و 
قوانین ما ناسازگار با عدالت به نظر می رسند و 
پرسش های فراوانی را فراروی ذهن پرسشگر 
نسل حاضر به ویژه زنان جامعه اسلامی ایجاد 
می کند که این موضوع با وجود اعتقاد جهان 
شــمولی و عدالت گستری دین مبین اسلام 
برای جوینــدگان و تشــنگان عدالت قابل 
توجیه نمی باشد. در واقع مهم ترین چالشی 
که امروزه در پیش روی کشورهای اسلامی 
وجود دارد چگونگی ارتباط دستاوردهای عصر 
مدرن با اسلام است و این کار قطعا مستلزم 
تفسیری نو نســبت به بسیاری از آموزه های 
اسلام است که با مقتضیات عصر همخو انی 
داشته باشد. وی یادآور شد: واقعیت دیگر آن 
است که تغییر و تحول در عرصه حقوق زنان 
به واسطه حساســیت ها و چالش های پیش 
رو با صعوبــت خاصی مواجه می گردد و این 
 مهم از یک سو مســتلزم شناخت نیازهای 
واقعی حقوق زنان در جهت نیل به شــأن و  
منزلت و حفظ کرامت زن مسلمان در سطح 
کشــور و جامعه جهانی بوده و از سوی دیگر 
نیازمند نگاهی همسو در ضرورت پرداختن 
به مســایل زنان و به تبع آن اصلاحات لازم 

در این خصوص اســت که این  مهم بیش از 
همه بر دوش فقهای دوراندیش و زمان شناس 
ســنگینی می کند. معاون پیشــین زنان و 
خانــواده رئیس جمهوری تأکیــد کرد: این 
ادعا شاید هیچ مخالف منصفی نداشته باشد 
کــه زنان همواره در طول تاریخ مورد ظلم و 
ستم های بی شمار و گاه غیرقابل ذکر بوده اند. 
بی تردید باید یکی از ریشه های این ظلم ها را 
نقص و نارسایی و یا غیرعادلانه بودن شماری 
از قوانین دانســت. جریــان افراطی دفاع از 
حقوق زن در چنین بســتری متولد گردید. 
پاره ای از قوانین با عدالت زمانه ســازگاری 
ندارنــد. اصلاح قوانینی که مبتنی بر فتاوای 
فقهــای امامیه نبــوده و محصول مصلحت 
اندیشــی قانونگذار عرفی اند، علی الاصول با 
مشکلی مواجه نیست و تغییر و اصلاح برخی 
قوانین برخاســته از فقه نیز ممکن اســت. 
مولاوردی اظهار داشت: همچنان که دیدگاه 
تفریطی و تحقیرآمیز پیرامون زن را بســیار 
منحط، جاهلانه و غیرقابل پذیرش می دانیم، 
دیدگاه افراطی را موجب ایراد ستم مضاعف 
بر زنان می پنداریم و در مقام دفاع از حقوق 
زن، مبارزه با نهادهای ارزشمندی چون دین، 
اخــلاق و ارزش های اخلاقــی و خانواده را 
خطایی نابخشودنی می شماریم. برتر شمردن 
جنس زن به همان اندازه خطاســت که برتر 
دانستن جنس مرد و اینکه دفاع از حقوق زن 
هرگز نباید در ســطح انتزاع و اعتبار و جعل 
قانون منحصر بماند. مولاوردی با اشــاره به 
اقدامات دولت اصلاحات و دولت تدبیر و امید 
در راستای استیفای حقوق زنان، یادآور شد: 
ماجرای »عدالت جنســیتی« که از ابداعات 
دوره ریاســت خانم شــجاعی بر حوزه زنان 

است، خود داستانی است پر آب چشم!
وی افــزود: گزافــه نیســت اگــر بگوییم 
نهادســازی ها و نهادینه سازی هایی که برای 
امور زنــان در دوره اصلاحات صورت گرفت، 
زمینه ساز بســیاری از تحرکات و تصمیمات 
در دولت هــای بعدی -هرچند بــا انگیزه و 
رویکردی متفــاوت- بــود، از جمله وزارت 

زنان در دولت نهم؛ بــا اینکه هنوز آن دوره 
آماج انواع اتهامــات و دروغ پراکنی های ریز 

و درشت است.
در جامعه هیچ مشکلی با احساسات 

و هیاهو حل نشده
حجت الاسلام و المسلمین محمدتقی فاضل 
میبدی نیز در مراسم بزرگداشت دکتر زهرا 
شــجاعی گفت: در چهل و اندی ســالی که 
ایشــان را می شــناختم، دریافتم که ایشان 
کسی بود که واقعا فکرش به همراه زمان در 
حرکــت بود؛ اما چهارچوب اصولی که به آن 
معتقد بود، استوار و ثابت مانده بود. دو چیز در 
ایشان برای من قابل تعجب بود؛ یکی خلوص 
نیت و کار و دیگری خلوص در معرفت دینی. 
ایشان احساس می کرد حقوق زن در جامعه 
ما تقریبا پس رفته و عقب مانده است و دنبال 
فرصتی برای احیای ایــن حقوق بود. وی با 
اشاره به اینکه بحث ها و دعواها بر سر مقدار 
و چگونگی حق زنان در کشورهای غربی نیز 
وجود دارد، گفت: پس از انقلاب اسلامی، زن 
در عرصه های اجتماع، حضور بیشتری یافت 
و در قانــون انتخابات هم انتخاب شــدن و 
انتخاب کردن برای زن، محترم و لازم شمرده 
شد، اما در زمینه قضاوت، شرط »رجولیت« 
برای قضات در قانون سال 1361 و در قالب 
»قانون اســتخدام قضات« ذکر گردید و زن 
را از حق قضاوت، محروم می دانست، اما این 

قانون با فشــار زنان و گفت وگوهای آنان در 
مراحل مختلف، اصلاح شد.

فاضل میبدی افزود: امروز، بحثی در جامعه 
ما پدید آمده و شــاه بیت آن، مسأله حجاب 
اســت، اما فارغ از درســتی و نادرستی این 
مســأله، به نظرم روش های متضادی که در 
جامعه امروز ما دیده می شــود، غلط است؛ 
هم این که یک خانم با کشف حجاب به طور 
کامل و قرار گرفتن در مرأ و منظر، خود را در 
حالت مبارزه نشان دهد؛ هم این که خانمی 
با پوشــش چادر بخواهد در خیابان، در برابر 
او قــرار گیرد؛ آن هــم از طریق تظاهرات و 
هیاهوهایی کــه صورت می گیــرد. این دو 
حرکت، هرگز راه بــه جایی نمی برند؛ چون 
دو حرکت متضاد احساسی، هیچ گاه نتیجه 
نمی بخشد. عضو هیأت  علمی دانشگاه مفید 
قم اظهار داشت: امروز، خانم هایی که بر سر 
یک مســأله، قصد ورود به خیابان را دارند – 
هرچنــد که من با این رفتــار مخالفم- باید 
بدانند که این مسائل از طریق هیاهو درست 
می شود و این، هم شامل خانم هایی می شود 
که با چادر به اجتماع می آیند و چه کسانی 
که قصد کشــف حجاب دارند. در جامعه ما 
هیچ مســأله و مشکلی با احساسات و هیاهو 
حل نشــده؛ بلکه دو قطب متضاد را تشدید 
می کنــد و چادر را در مقابل بی چادری، قرار 

می دهد. 
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